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This document is long, and written by an amateur. 

    If you do not have time to read it all then please just click below, and read: 
 

 the introduction 

 pages 71 and 72 

 the conclusion 
 

           Online viewing will enable the ancient handwritten documents to  
         be read properly and fully appreciated, as they do not print very well. 
 

 
 

 
 

         
 

 

 

This supercedes both previous accounts of William Henry’s life. 

It contains many corrections, and is the definitive version. 
 

© Angela Morgan (November 2021)  
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Introduction 
 

When I started family tree research in the early 1980s, I used to get the train to London and 
manually search the registration index books at St Catherine’s House. Four (two feet high, six 
inches thick) leather bound volumes had to be heaved down from shelves and carried to a table 
for each year searched. The internet was a dream come true for genealogists, as slowly but surely, 
digitised records started being published online. 
 
By 2005, the registration indexes from 1837 had been published online, and so had the censuses of 
1871, 1881 and 1891. With the help of the birth certificates of his son Edward Morgan (my great 
grandfather) and his siblings, I found William Henry in all these 3 censuses. He gave his place of 
birth as Barnstaple, Devon.  
 
I also found William Henry’s marriage certificate. I then discovered that he was illegitimate, 
because the name of his father was blank: 
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In this same year, 2005, I produced my first book, ‘The Morgan Family Tree’. William Henry was at 
the top of the tree, with no parents.  I was desperate to learn more about him, other than what I 
already knew; he was illegitimate, and hailed from the Barnstaple area.  
 
I had been intrigued for decades by a family rumour that we had an illegitimate Luttrell in the 
family. My auntie Faith told me how Edward Morgan’s wife Olivia, used to refer to a ‘Luttrell 
bastard’ somewhere in the family (this word was fairly neutral and factual until the second half of 
the 20th century, when it became offensive). She would also apparently, on occasions, refer to 
herself as Olivia Luttrell-Morgan. 
 
The possible Luttrell connection was romantic and attractive. Whose name should have been in 
the blank space on the above marriage certificate? Was William Henry the man that Olivia Morgan 
had referred to? What could my surname have been? Could it have been Luttrell?!  
 
After producing my first book, I continued doggedly searched for more information, exploiting the 
evolving internet in every possible way. In April 2006, the earlier 1841, 1851 and 1861 censuses 
became available online, providing a host of new opportunities for clues. Pretty rapidly, I found 
William Henry’s mother in the 1841 census. Her name was Elizabeth Morgan, and she lived with 
William Henry in Barnstaple, in Devon. William Henry was stated as being aged 8, meaning that he 
was born in 1833 or 1834. 



 
 

 
I became fascinated with the fact that Elizabeth Morgan was shown as having the occupation ‘Ind’ 
in that census. This meant that she was of independent means, and did not have a profession.  
 
I wondered how a single mother would have been able to support herself in 1841, with no 
occupation and no national support or benefit schemes being in existence. 
 
After 2006, my family tree work on the Morgan side of my heritage ceased for several years. I had 
reached a dead end with working backwards. I was overjoyed to have found Elizabeth Morgan’s 
name, but could see no prospect of being able to go any further. 
Late in 2013 my uncle, Bill Booth phoned me. He had been contacted by my Australian second 
cousin, Tony Morgan. Tony was also conducting family history research, and was hoping to be put 
in touch with somebody in the family in England who shared his interest. Tony and I started 
exchanging emails and information, particularly with regard to William Henry’s unknown father. I 
was very surprised to learn that the Australian branch of the Morgan family had heard the same 
rumour about an illegitimate Luttrell connection. 
 
I was spurred on to re-kindle my investigations, and I started spending considerable amounts of 
time searching for information about Elizabeth and William Henry.  
 
Early in 2014, I had a ‘eureka’ moment that made my heart beat very fast. I was spending yet 
another evening trawling through Google search results for pages containing the words Elizabeth, 
William, Henry, Morgan and Barnstaple, when I found the will of a man named Beaple Yeo, in a 
document containing scores of transcribed Yeo wills, (https://yeoonline.net/wills). This collection 
was compiled by Sheila Yeo, who started the “Yeo One Name Study” (now managed by Martyn 
Yeo). Beaple Yeo had bequeathed ‘Elizabeth Ann Morgan and her son William Henry’, both of 
Barnstaple, an annuity of £50 a year for life, in 1837. I thought that this must surely have been my 
paternal great-great-great grandmother, Elizabeth Morgan, and her son William Henry, and that 
Beaple Yeo must be the missing name on William Henry’s marriage certificate. Without 
corroborative evidence, I could not be absolutely sure, and broadcast it as a fact, but in my mind I 
could see no other explanation. £50 a year was a lot of money in 1837, and would account for her 
having stated that she was ‘of independent means’ in the 1841 census. Since then, I have found 
the original will: 

 
 

The National Archives PROB 11/1884 Image No: 741 (Order #1723520) 



 
 

 
I passed on my findings to Tony Morgan in Adelaide. He was in contact with a professional 
researcher, and that person, Bev Croft, found details (I now believe through the National Archives 
website) of two bundles of documents held at the North Devon Records Office in Barnstaple. Tony 
passed the details on to me and I visited Barnstaple to examine the documents.  
 

I settled down in the North Devon Records Office, my hands shaking as I undid the ribbon that held 
together each of the two bundles. They were substantial. There were many bills that had been 
settled from Beaple Yeo’s estate. There were also letters that had been written by William Henry 
after his mother Elizabeth’s death in 1904. There was a wealth of information that provided an 
amazing insight into Beaple’s life, Elizabeth’s life, and how their lives were linked. He had paid for 
things like her shoe repairs, and William Henry’s doctor. I had purchased a photography pass, and 
so photographed all the documents. Most of those documents are contained in this book. 
My day was about to get even better. After spending around three hours examining the 
documents, I looked through the 1833 and 1834 entries in the parish register microfiches for 
evidence of William Henry’s birth. I found it hard not to shout out when I found the entry, and my 
heart started pounding. It was not in the name Morgan but in the name Yeo. This is not the full 
story; a manuscript amendment had been made at the bottom of the page. The rector, in the 
presence of Elizabeth Morgan, wrote that the original entry was erroneous. The words in the 
original entry were re-written, with the surname Morgan instead of Yeo. Here is the original entry 
together with an extract of the addendum: 
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I had never dreamed that my trip to Barnstaple would definitively prove William Henry’s 
fatherhood, and answer the question that the whole family worldwide has been pondering for 
potentially 200 years. The Luttrell myth was indeed a myth. However, as is often the case, the 
myth contained an element of truth. The Morgan family did indeed stem from a man belonging to 
an ancient west country family of standing, but the Yeos rather than the Luttrells. I floated on air 
as I left the Records Office. I had an enormous smile on my face, a spring in my step and was 
oblivious to the torrential rain as I made my way back to my hotel. We were blood descendants of 
Yeos. There could be no clearer evidence and proof. I could not wait to email Tony. 
 

Many of the Yeo life events referred to in these pages, took place at the church of St Augustine the 
Less in Bristol. Very sadly, that fine church is no longer standing. It, and its graveyard, have 
disappeared completely.  
 

I wondered why there were so many unpaid bills settled from Beaple Yeo’s estate. I discovered 
that, at that time, it was customary for clients who were known to be financially secure to be billed 
once a year, or even once every two years. I am very glad that this was so, as I believe these bills 
provide the personal detail that make this account so interesting. I hope that my readers will 
agree.  
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Family Tree From the Author’s Perspective 
 
This shows the author’s paternal male lineage, starting with being Yeo in the early 18th century, and 
changing to Morgan on 2nd October 1837. It does not continue downwards beyond my grandfather, 
Malcolm Edward Morgan. Naturally, there are many other Yeos and Morgans not represented here. 
However, this diagram does contain everybody mentioned in this book, and some others besides.
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William Yeo of Northam (was alive in 1731) 
 
My story begins with William Yeo of Northam. I stumbled across him by accident, whilst 
browsing the National Archives website.   
 
There is a document held by the South West Heritage Trust relating to a lease taken out on 
1st August 1731 by William Yeo and two other men. The lease was for part of a demolished 
house in Northam, Devon. The document summary shows that William Yeo of Northam was 
a mariner. It also shows the names of the son and two daughters that he had at that time. 
His son was Beaple Yeo, and this man (referred to in this document as Beaple Yeo of 
Northam) was the paternal grandfather of William Henry Yeo (later to become Morgan).  
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Beaple Yeo of Northam (1720 – 1764) 
 
William Henry’s great grandfather, Beaple Yeo, was baptised on 8 June 1720 in Northam, 
Devon.  
 
Beaple Yeo of Northam attended Barnstaple School, and whilst there, in 1736, he 
contributed to a book of Latin poetry. The list of subscribers page shows his name, but we 
do not know which poems were submitted by him. 
 

   
 
 

LUCK, Robert. A Miscellany of new Poems, on several occasions ... containing also the Loves of Hero and Leander ... from the Greek of Musaeus. To which are 

added Poemata quaedam Latina. United Kingdom, n.p, 1736. 
Source: Google Books (out of copyright) 
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He went on to study at Exeter College Oxford and graduated with a Bachelor of Arts degree 
in 1742.  
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Source Information 

Ancestry.com. Oxford University Alumni, 1500-1886 [database on-line]. Provo, UT, USA: Ancestry.com Operations Inc, 2007. 
Original data: Foster, Joseph. Alumni Oxonienses: The Members of the University of Oxford, 1715-1886 and Alumni Oxonienses: The Members of the University of 

Oxford, 1500-1714. Oxford: Parker and Co., 1888-1892. 

 
In 1744 Beaple Yeo of Northam, aged 24, was the Curate at Shirwell Parsonage in North 
Devon.  

 
 

Courtesy of the Friends of Devon Archives 

http://www.foda.org.uk/visitations/1744/Chanter225B/Shirwell.htm 

 

Boyd’s Marriage Index shows that he married Mary Roch in 1757, at Atherington in 
Devon.   
 
In 1760 he became Rector of St Mary’s church in Atherington. 
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Beaple and Mary’s 
son, William 
Mounier Yeo, was 
baptised in 
Atherington on  
23 February 1761. 
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Source Information 

Ancestry.com. England, Select Births and Christenings, 1538-1975 [database on-line]. Provo, UT, USA: Ancestry.com 

Operations, Inc., 2014. 
Original data: England, Births and Christenings, 1538-1975. Salt Lake City, Utah: FamilySearch, 2013. 

 
 
 
Three years later, in 1764, 
Beaple Yeo of Northam died at 
the age of 44. There is a 
memorial stone inside 
Atherington church. The stone 
has a large blank area 
underneath the inscription: 
this usually meant further 
inscriptions for family 
members etc were planned 
but never carried out. 

 
 

              
 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

                

 
 

                   

 

 

 

 

 

 

 

 

               

 

 

 

 
               Thanks to John Bromilow, for allowing the inclusion of his photograph. 

                  Original Source: John Bromilow’s Church Monuments in Britain and 

                                France (http://www.churchmonumentsgazetteer.co.uk) 
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Beaple Yeo of Northam’s son: William Mounier Yeo (1761 – 1809) 
 
William Mounier Yeo was born to Beaple and Mary Yeo in 1761 in Atherington, Devon, 
where his father had been the rector for about a year (see previous pages). 
This man was William Henry’s paternal grandfather. 
On 2 July 1787, William Mounier Yeo, aged 25/26, married Phillis Arundel O’Neill in Clifton, 
Bristol. 
 

 
 

Republished for the sole purpose of family history research as per section 2.1 of Ancestry’s Terms and Conditions dated 3 Aug 2021. 
Source Citation 

Bristol Archives; Bristol, England; Bristol Church of England Parish Registers; Reference: P/St.Aug/R/4/b 

Source Information 
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Original data: Bristol Church of England Parish Registers and Bishop Transcripts, Bristol Record Office, Bristol, England. 
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William Mounier Yeo became an apothecary in Bristol. The local Trade Directories of the 
time show that he practised on his own in Chapel Row in 1787, and was in Hotwell Road 
in 1792. From 1793-1797 he was in Dowry Square. In 1798 he was listed at Granby House, 
and the following year, in 1799, he is shown as being in partnership with Burroughs, and 
still at Granby House. 
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William Mounier Yeo and Phillis had at least 6 children. Three daughters died in childhood, 
and these can be seen over the next three pages. All these events took place at the church 
of St Augustine the Less, in Bristol.  
 
Mary Arundell Yeo was baptised on 12th November 1788. 
 

 
 
Republished for the sole purpose of family history research as per section 2.1 of Ancestry’s Terms and Conditions dated 3 Aug 2021.  
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She was buried on 2nd January 1789. 
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Phillis Yeo was buried at St Augustine the Less church on 31st July 1800. She is shown as 
being a child, and may never have been baptised.  
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Frances Susannah 
Mary Yeo was 
baptised on 23rd 
February 1808. 
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She was buried on 
20th December 1808. 
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William and Phillis may have lost these three daughters, but they also had three sons. It is 
one of these sons that is the central figure in this historical account.  
While his sons were still young children, William Mounier Yeo and his partner Burroughs 
were researching the characteristics and nature of influenza. In 1803 they published an 
article in ‘The London Medical and Physical Journal’, concluding that influenza is ‘certainly 
contagious’. 
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The Medical and Physical Journal: Containing the Earliest Information on Subjects of Medicine, Surgery, Pharmacy, Chemistry, and Natural History .... United 

Kingdom, R. Phillips, 1803. 

Source: Google Books (out of copyright) 
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William Mounier Yeo’s wife Phillis survived him, and in fact she also survived two of her 
three sons. She was widowed in 1809, when he died in Clifton, Bristol. His sons were 
approximately 18, 14 and 11 at that time. 
 
William Mounier Yeo was buried at the church of St Augustine the Less, in Bristol. 
 

 
Republished for the sole purpose of family history research as per section 2.1 of Ancestry’s Terms and Conditions dated 3 Aug 2021.  
Source Citation: Bristol Archives; Bristol, England; Bristol Church of England Parish Registers; Reference: P/St.Aug/R/2/b 
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A transcription of William Mounier Yeo’s will can be seen in a document containing scores 
of transcribed Yeo wills (https://yeoonline.net/wills). This collection was compiled by Sheila 
Yeo, and published in 2005.  
 
He owned property and land in Clifton, Bristol and the Hawkridge estate in Chittlehampton, 
Devon. He directed that the rents and profits be used for the education or other benefit of 
his two youngest sons, George Barbor Roch Yeo and Beaple Yeo. As far as I can gather, the 
properties would be inherited by George and Beaple after the death of his widow. He 
explained that the only reason for not gifting his eldest son, William Arundel Yeo, a larger 
proportion of his property was that he had already paid off a mortgage on property in 
Cornwall, which he would inherit on the death of William Mounier Yeo’s widow, Phillis. 
 
It can be seen from the will that in January 1809 when it was signed and sealed, Phillis was 
living in the Mall, Clifton.  
 
William Mounier Yeo also owned a dwelling (‘messuage’) and shop ‘near Hope Chapel’ in 
Clifton. This would have been Granby House, where we have already seen he was in 
business with Burroughs.  
 
The final location of his assets in Clifton, Bristol, was Portland Place. There is no longer a 
Portland Place in Clifton, but it is mentioned in historic directories and newspapers. There is 
now a Portland Street in Clifton, quite possibly this used to be Portland Place.  
 
All these three locations are within half a mile of each other. 
 
Thus, when William Mounier Yeo died, his widow and three sons were very well placed 
financially. There follows a short narrative about each of these three sons (it is the youngest 
son, Beaple Yeo, who fathered William Henry).  
 
The setting of the scene for the account of the lives of Beaple Yeo and his mistress Elizabeth 
Morgan will then be complete. 
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William Mounier Yeo’s eldest son: William Arundel Yeo (1790 – 1862) 
 
William Arundel (also referred to as Arundell) Yeo was baptised in Clifton on 13 July 1790. 
 

 
 
Republished for the sole purpose of family history research as per section 2.1 of Ancestry’s Terms and Conditions dated 3 Aug 2021.  

Source Citation: Bristol Archives; Bristol, England; Bristol Church of England Bishop Transcripts of Parish Registers; Reference: EP/V/4/53 

Source Information: Ancestry.com. Bristol, England, Church of England Baptisms, Marriages and Burials, 1538-1812 [database on-line]. Lehi, UT, USA: 
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He lived to an old age for the period, unlike his two brothers and three sisters. 
 
There is much more information available about his life than that which is contained herein 
(he is not a central character in this narrative).  
 
William Arundel Yeo married Eliza Bernard on 12th May 1827, in Clifton, Bristol. 
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His assets included land in the manors of Fremington and Raleigh, in Devon. These are both 
in the Barnstaple area.  
 

  
 

White, William. History, gazetteer, and directory of Devonshire. United Kingdom, Simkin, marshall and Company, 1850.fgoo 
Source: Google Books (out of copyright) 

 

This photo shows the east front of Fremington House in November 2014. It is now a nursing 
home. 

 
 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

The photograph has been taken from the Wikimedia Commons website The page shows that it has been released into the public domain, and that anyone has the 

right to use it for any purpose, without any conditions, unless such conditions are required by law. 
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High Sheriffs have existed in England and Wales since about the 11th century. Their original 
role was to collect taxes and maintain law and order in their county. Over the years, the 
role of High Sheriffs has changed, with their power and authority gradually diminishing. 
 
Since around the 15th century, High Sheriffs have had their time in office limited to one 
year. William Arundel Yeo was High Sheriff of Devon for the year 1850. Although the 
responsibilities of High Sheriffs had considerably waned by that time, he was still Queen 
Victoria’s official representative in Devon, during that year. He would have had 
considerable powers with regards to policing and the law, and been responsible for prisons. 
He also would have collected local taxes.  
 
In February 1850, when William Arundel Yeo had not long become High Sheriff of Devon, 
John Lillycrap, an ex-coachman whom had been dismissed by Yeo, shot his successor, 
William Symons. There follows an interesting and very detailed account of the evening’s 
events, followed by an article published ten months later, following the discovery of 
Lillycrap’s body. 
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Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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William Arundel Yeo died on 26 April 1862, aged 72, in Fremington.  
 

 

Photograph ©Angela Morgan 
 

 

 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With 

thanks to The British Newspaper Archive 
(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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William Mounier Yeo’s second son: George Barbor Roch Yeo (1795 – 1818) 
 
George Barbor (also erroneously recorded as Barlow and Barber) Roch Yeo, was baptised in 
Clifton on 5 March 1795, and died aged 23 on 20 April 1818, in Southwark. 
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William Mounier Yeo’s third son: Beaple Yeo of Clifton (1797 – 1837) 
 
Beaple Yeo of Clifton was baptised in Clifton, Bristol on 26 October 1797, and was buried 
there on 26 August 1837.  
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It is this man, Beaple Yeo of Clifton, named after William Mounier Yeo’s father (Beaple Yeo 
of Northam) who was William Henry Morgan’s father. 
 
We will learn a lot more about Beaple Yeo of Clifton, following an introduction to the 
woman who was to become his mistress, Elizabeth Morgan.
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Elizabeth Morgan of Crediton (1814 – 1904) 
 
Elizabeth Morgan’s place of birth is usually shown as Crediton in the censuses, and the year 
of her birth can be calculated from the censuses and her death certificate as being in the 
mid-1810s.  
 
At the time of the 1841 census, Crediton had 5947 inhabitants. At the time of the same 
census, there were 429 people with the surname Morgan in the whole of Devon, and there 
were none in Crediton. 
 
Therefore, I feel it is highly likely that that the Crediton baptism entry below, on 6 October 
1814, is the Elizabeth Morgan relevant to this story. There are certainly no records for any 
other realistic contenders. Another point to note is that her age is given as 89 on 22nd May 
1904, when she died. This corresponds with being baptised in October 1814. 
 

 
 

Thanks to Crediton Parish Church for allowing the inclusion of this Parish Register extract. 

 
Her parents were Daniel and Elizabeth Morgan, who were living in Crediton at that time. 
 
The entry suggests that they were both from Dundee, Scotland. However, it is very possible 
that Daniel ended up in Devon because he was a mariner, and that he met his future wife 
there.  
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Elizabeth Morgan’s probable parents 
 
Daniel Morgan married Elizabeth Saunders (or Sanders) in Stoke Damerel, Plymouth, on 
22nd May 1813. He was a seaman on a gun-brig called the Constant. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Thanks to Plymouth Archives, The Box, for allowing the inclusion of this Parish Register extract. 

 

 
 
HMS Constant was an Archer class 10-
gun brig of the Royal Navy, built for 
service against the French during the 
French Revolutionary and Napoleonic 
Wars. In service from 1801, she was 
variously stationed in English home 
waters, the Baltic, the Caribbean and 
off the coast of Spain, and was 
responsible for the capture of at least 
seven enemy vessels during her fifteen 
years at sea. This painting depicts a 
10-gun brig. 
 

 
 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

The photograph has been taken from the Wikimedia Commons website The page shows 
that it has been released into the public domain, and that anyone has the right to use 

it for any purpose, without any conditions, unless such conditions are required by law.                                        

 

Gun brigs were fast and manoeuvrable, and could slip past larger, slower ships. They 

regularly achieved speeds in excess of 20km/h (12mph).  
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Constant's crew complement was 35, including a Navy Lieutenant, a sailing master, a 

surgeon's mate, midshipman, six petty officers and 25 able or ordinary seamen. The crew 

was supported by a detachment of 15 Royal Marines, bringing total on-board personnel to 

50 men. 
 

The Royal Navy’s ‘Registers of allotments and allotment declarations’ contains two 

references to HMS Constant that also show Daniel Morgan. These detail payments made to 

him and to whom those were made. They also show his rank. Unfortunately, in the early 

19th century not every mariner was allocated a single service number, and so these two 

records do not lead on to any others that can definitely be attributed to Daniel. They do 

make interesting reading though. It was normal for payments to be made 6 monthly (or 

more) in arrears, and these pages confirm that. It is possible to deduce that Daniel was 

serving on HMS Constant from July/August 1808 until the middle of 1815, approximately. 
 

The first image shows most of his service, with his wages being paid to his mother 

(apparently named Catherine), in Dundee. The second image shows his wages being paid to 

his wife, Elizabeth, in Crediton. 
 

 
 

The National Archives ADM 27/10 (Order #IL-1191) 

 

 
 

The National Archives ADM 27/10 (Order #IL-1191) 

https://en.wikipedia.org/wiki/Master_(naval)
https://en.wikipedia.org/wiki/Able_seaman
https://en.wikipedia.org/wiki/Royal_Marine


2. ELIZABETH MORGAN’S LIFE BEFORE BEAPLE 
______________________________________________________________________________________________ 

25 
 

 

It is hard to decipher the dates and payments, but the first image shows he was an able 
seaman earning 7 pennies a day. The second shows he was a gunner’s mate, earning 7.5 
pennies a day. It looks as though the first schedule has been superceded by the second 
before its expiry. This could have been because of his marriage to Elizabeth Saunders in 
May 1813. 
 
The British Newspaper Archive has numerous accounts of HMS Constant’s voyages, as the 
weekly ‘Lloyds List’ publication used to show the date that ships sailed, along with 
(usually) their destination, and also port arrivals, along with where they had arrived from. 
It seems that his marriage and Elizabeth Morgan’s baptism were fitted in between 
sailings.  
 
HMS Constant and Daniel Morgan were very busy in 1813: 

 In April, HMS Constant captured a french privateer (pirate) vessel named 
‘L’Olympe’, off ‘Les Saintes’, Guadaloupe.  

 On 22nd May, Daniel married Elizabeth Saunders (or Sanders) 

 In August, the ship was present at the siege of San Sebastian, at the easterly end of 
Spain’s northern coast. (In 1847, the Naval General Service medal with clasp ‘St 
Sebastian’ was awarded to surviving seamen. Online records do not show that 
Daniel received one, although other Constant crew members did. This suggests he 
died before 1847.) 

 
Although their daughter Elizabeth was baptised in October 1814, baptisms often took 
place a few months after the actual birth.  
 
The Constant was declared surplus to Navy requirements in 1815 when the Treaty of 
Paris formally brought the war with France to an end. 
 
Daniel Morgan is not shown as being deceased on 19th January 1845, on Elizabeth’s 
marriage certificate. It is possible that, if he was often away at sea, she did not know that 
he was dead at that time. However, it does seem that Daniel Morgan died between 
January 1845 and August 1847 when the siege of San Sebastian occurred (see above).  
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Elizabeth Morgan’s early life 
 
In May 1828 the 13/14 year old Elizabeth was a servant to a Mrs Stephens, in Barnstaple. 
She gave evidence in May of that year, in a case involving the theft of door knockers at 
3.45am, by two young men who had been out at a party. The defendants were assumed to 
be innocent, in the absence of any hard evidence. However, they were reminded by the 
judge that such an offence carried a punishment of being transported overseas for seven 
years, or being imprisoned for up to two years, and also a public whipping. 
 

 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
This is all we know about the life of Elizabeth before the birth of William Henry.

http://www.britishnewspaperarchive.co.uk/
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Beaple Yeo’s life in Clifton (now part of Bristol)  
 
In May 1832, when Beaple was 34, there was an application made by a Miss Smith of Clifton 
(where Beaple had been born) against him. Her solicitors were in Clifton (Messrs Livett) and 
Beaple’s were also in Clifton (Messrs Bush and Prideaux) and so it seems that he was still 
living in Clifton at that time.  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
With thanks to the South West 

Heritage Trust (North Devon 

Record Office, Tuly Street, 
Barnstaple, EX31 1EL) 
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It is intriguing to wonder what the details of the ‘issue’ were. Miss Smith made a claim of 
some kind against him, and a ‘strong letter’ of ‘indignation’ was sent back to Miss Smith 
and her mother, by Beaple’s solicitors.  There were ‘terms of arrangement’ proposed by 
Mrs Smith. Eventually Mrs and Miss Smith ‘adopted (Beaple’s) views on the subject’. 
Everybody signed papers ‘settling the business’.  
 
The solicitor’s bill was not settled at the time:  
it was paid for out of Beaple’s estate after his death. 
 

With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon 

Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 
 

The lack of specific references in the document makes it possible that this was a delicate 
issue of some kind. It would be wrong to suppose what the issue may have been, but it 
does seem that it could have been a matter which the Smiths and Beaple did not want to be 
made public and that the ‘terms of arrangement’ could well have been financial. 
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Beaple Yeo’s move to Devon 
 
Maybe the incident involving Miss Smith triggered Beaple’s move to Devon? Certainly there 
is no evidence of him having been in Devon before the autumn of 1832. The journey from 
Clifton (Bristol) to Barnstaple would, nowadays, take about an hour. As an indication of the 
time it took to travel in the early 19th century, it became possible for the first time, in June 
1825, to travel between Bristol and Barnstaple in one day. The journey took 15 hours. This 
shows that Beaple would not have travelled between the two places very often. 
 

 
 

 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk).  
 



3. BEAPLE YEO’S LIFE BEFORE ELIZABETH 
______________________________________________________________________________________________ 

30 
 

 
Beaple’s life in Devon, and Elizabeth 
 
We can see from the receipts in Barnstaple Records Office that Beaple led the life of a 
gentleman of leisure in Devon – hunting, shooting, and buying expensive clothes. 
 
The first evidence of him being in Devon is his 1832 Game Certificate. 
 
It shows that he 
lived in 
Atherington, about 
7 miles south of 
Barnstaple. This is 
the village in which 
his grandfather, 
Beaple Yeo of 
Northam had been 
rector until his 
death in 1764, and 
where the church 
contains his 
memorial stone. 

 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive 

(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
At the start of Beaple’s years of shooting, in 1832, it is likely that Elizabeth was still a 
servant somewhere in Barnstaple. By this time Beaple’s father William Mounier Yeo was 
dead; his mother Phillis was still living in Bristol.  
 
In 1831 part of 
Atherington 
parsonage had 
become available 
to rent, along with 
a substantial 
amount of land. 
Maybe Beaple lived 
there, with James 
Arthur, the current 
parson, living next 
door in the 
remaining part of 
the parsonage.     
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive 

(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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In 1833 Beaple had another Game Certificate and was still living at Atherington.  
 
Based on the baptism date in August 1834, it was, at the latest, towards the end of 1833 
that he conceived a child with Elizabeth Morgan.  
 
We do not know how long their relationship had been going on, or how and when they 
met. We do know, however, that he was about 35, a man of social standing and of 
independent means. She was about 19 and probably still a servant in Barnstaple, 7 miles 
from where he lived. 
 

 

 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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The birth of William Henry Yeo 
 

It seems that Elizabeth may not have given birth in Barnstaple. This is because William 
Henry, in the 1851 census, gave his place of birth as Atherington (which was where Beaple 
was living, based on his Game Certificates). In other censuses however, his place of birth is 
usually given as Barnstaple. 
 

If Elizabeth did go away from her home to Atherington to give birth, that fits in with what 
often happened in Victorian times. Women tended to have their illegitimate babies in 
secret, sometimes returning home with them but often not. If Beaple did offer her a place 
to go to give birth, that would indicate that they were close. Elizabeth may have stayed 
away from Barnstaple until she had recovered from the birth, baptising him on her return.  
 

Anyway, on 26th August 1834 William Henry Yeo was baptised at the parish church of St 
Peter, just off Barnstaple High Street. The vicar was Henry Luxmoore (note the spire of the 
church – it is known locally as ‘the church with the leaning spire).  
 

                                           
                                           Photograph ©Angela Morgan                                                                   Photograph ©Angela Morgan  

 

                       
                          Photograph ©Angela Morgan                                                                                     Photograph ©Angela Morgan                                                                             

 
  The font in which he would have                        Henry Luxmoore became vicar                                                                                                                                                                                 
              been baptised                                                               in 1820 
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The images below show the parish record page heading, and the baptism entry as it was 
originally recorded.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 

 

 

 

 
 

 

 
 

 
 

 

The addendum that was added after Beaple’s death can be seen in chapter 10, on page 72.    
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Beaple was about 36, Elizabeth about 20. Elizabeth’s abode was given as Derby. This is an 
area of Barnstaple close to the town centre, that contained many, though not exclusively, 
lace factory workers’ houses. 
 

She gave her name as Yeo, making it possible that she had aspirations towards becoming 
Mrs Yeo, and therefore perhaps indicating that she had feelings for him.  
 

Therefore, in August 1834, Beaple and Elizabeth had a son named William Henry Yeo. The 
surname Morgan did not appear in the Parish Register at this time.  
 
Elizabeth made it appear as though she was a Yeo, although she did not go so far as to 
name Beaple. Was he present? Did he know that their son was officially a Yeo? Did they 
have discussions about the subject, or did Elizabeth just go ahead? The answers will never 
be known. 
 
Another question in this historical account is, why didn’t Beaple marry Elizabeth? Was it 
because of the difference in their social status? Exactly how long they knew each other 
before the birth, and the true extent of their relationship will never be known, but the fact 
that William Henry was baptised as Yeo and not Morgan, and the fact that Beaple provided 
lifelong financial support to Elizabeth and William Henry is a strong indication that their 
union was not transitory.  
 
William Henry was quite possibly named after Beaple’s father, William Mounier Yeo. 
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Elizabeth continues her life 
 
On 26 January 1837 Dr Winter attended the 2-year-old William Henry and prescribed some 
‘mixture’. Elizabeth Morgan did not pay at the time, but must have instructed the doctor to 
charge Beaple, as the bill was settled from his estate.  
In the 1841 census, Dr Winter is recorded as being 35 (and so he was actually aged 35-39). 
He was living in the High Street, Barnstaple.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, 
Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

The National Archives HO 107/203/2 Image No: 12 (Order #IL-1191) 

 
Despite William Henry’s tender age, he was boarded with, and was educated by, Frances 
Parnell. We know this, because the following bill was paid from Beaple’s estate. 
 
Frances Parnell was paid £8-8s-0d for the board, lodging and education of William Henry 
Morgan. No mention is made of board and lodging for Elizabeth. It appears therefore that, 
for the very first part of his life, William Henry did not live with his mother but lodged with 
Frances Parnell. Perhaps this arrangement was in order to allow Elizabeth to carry on 
working? Another possibility is that Elizabeth went to Atherington to give birth, and then, 
on her return to Barnstaple, William Henry was sent to lodge with Miss Parnell to avoid the 
shame of Elizabeth being seen to be a single mother. We will find that Elizabeth and William 
Henry were living together 4 years later, after Beaple’s death, when the 1841 census was 
taken. In addition, Elizabeth was not working at that time.  
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There is very little information available about Frances Parnell. There is no trace of her in 
any records relating to Barnstaple schools. 
 
However, her birth and marriage records are available. Frances Channell Parnell was born in 
Rattery, some way away, and was baptised on 13 October 1811. She was therefore about 
22 when William was born and 25 when Beaple died – 2 or 3 years older than Elizabeth 
Morgan. She got married in Barnstaple in June 1838, to Christopher Pike Drew, a yeoman 
who was living in Rattery. Her occupation is blank on the certificate, so it seems she was 
possibly not a trained schoolteacher (although it was not unusual for women’s occupations 
to not be shown on marriage certificates). In the 1841 census, she and her husband 
Christopher appear to have been quite well off. They had a son, and also 5 male servants 
and 4 female servants. 
 
There is no trace anywhere of a school run by her in Barnstaple. It therefore seems that the 
service she provided was more that of a 24-hour pastoral carer rather than an educator. 
This makes sense, due to William Henry’s young age at that time. It would be very 
interesting to know more about the circumstances surrounding this arrangement, as it 
would certainly be unusual nowadays. 

 
With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record 
                Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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During 1837 Elizabeth Morgan visited East, the shoe-maker in High Street Barnstaple, 11 
times. Her bill was settled from Beaple’s estate. East is recorded as having a shop in the 
High Street in 1841 and was probably also there in 1837. This bill makes it likely that Beaple 
was paying for all her expenses, not just those relating directly to William Henry, and this 
contributes substantially to the notion that he was honourable and responsible, and that he 
possibly did love Elizabeth. 

 

         
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street,  
                                                          Barnstaple, EX31 1EL).  

 
East lived in the High Street, with his wife and six children at the time of the 1841 census. 
His age is shown as 40 (and so he was actually aged 40-44). 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                                                  

The National Archives HO 107/203/2 Image No: 19 (Order #IL-1191) 
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At some point, for some reason, Elizabeth had a £5 loan from G A Barbor. The loan was 
repaid by William Arundel Yeo, Beaple’s brother, from Beaple’s estate. I believe this must 
have been George Acland Barbor, from whom Beaple’s brother William Arundel Yeo, 
inherited Fremington Manor in 1840.  
 

When George Acland Barbor died, 
whilst travelling in Germany in 
1839, William Arundel Yeo 
became embroiled in a challenge 
to his will from an ex school 
teacher called Anne Mackenzie 
(previously Anne Melton) and her 
husband, Tom Mackenzie. Anne 
and Tom claimed that George  
Acland Barbor had signed a 
supplement to his will. 

 
 

 

 
 

 

 
 

 
 

 

 

 

 

 
 

 

 
 

                                 With thanks to the South West Heritage Trust  

               (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL).  
 

George had a preferred mistress, the un-named daughter of a Barnstaple bookseller, with 
whom he often lived. He had a child with this mistress. The child took his surname, and the 
woman was accepted as his wife. The woman was left a £200 per year annuity in his will, 
and the child was left a lump sum. 
 

George also had a liaison with Anne Melton, the aforementioned school teacher. Tom 
Mackenzie married Anne, believing her to be ‘virtuous and correct’ but then discovered her 
relationship with George. Tom blamed George for ruining his chance of happiness and there 
was a document that allegedly formed a supplement to George’s will, which awarded 
compensation to Anne for having lost her school due to the loss of her reputation in 
Barnstaple, and also compensating Tom. The legal case eventually failed, in William Arundel 
Yeo’s favour.  
 

The case ‘Mackenzie v Yeo’ is documented at length in the records of the Ecclesiastical 
Courts, and can be read online in Google Books (Notes of Cases in the Ecclesiastical & 
Maritime Courts: Easter Term 1841 to [Easter Term 1850], Issue 70, Volume 1, T. Blenkarn, 
1843). The case starts on page 516. 
 

Overall, one cannot help but get the impression that life in the early 19th century was pretty 
stress-free for young men born into wealthy families. They appear to have spent their time 
travelling, hunting, shooting and having relationships with women from humbler classes.  
 

One wonders why Elizabeth borrowed £5, and why she did not borrow money directly from 
Beaple. Maybe he had already left Devon to return to his early death in Clifton. It can be 
seen from the account of the ‘Mackenzie v Yeo’ case that George Acland Barbor had lent 
Anne Melton sums of money. Could it be that Elizabeth Morgan was another of his close 
female acquaintances, or maybe Elizabeth was a friend of Anne Melton and Anne had  
persuaded George to give Elizabeth a loan.  
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Beaple continues his life 
 
One of the bills in the bundles was from Stültz the tailors, who were in Clifford Street, 
London (see page 42). This shows that during 1834, Beaple spent £12 and 7 shillings there. 
Stültz were one of the most desirable tailors of the era, whose customers included Beau 
Brummel. The Regency period lasted from 1795 – 1837 and was the era of ‘dandy’ fashions 
for men. Beau Brummel epitomised the dandy style. It is not unreasonable to consider that 
Beaple Yeo may have dressed in a similar way to the man shown below.  
 

      
 

 
Oliver Denker / Royalty-free stock illustration / Shutterstock (cropped) 

 
 



6. BEAPLE CONTINUES HIS LIFE AFTER WILLIAM HENRY’S BIRTH 
______________________________________________________________________________________________ 

40 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
Soon after his son 
William Henry’s 
baptism in 1834, 
Beaple renewed his 
Game Certificate. 
He was still living in 
Atherington. 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive 

(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
In 1835 Beaple’s Game 
Certificate was once again 
renewed. The Atherington 
parson, James Arthur, also 
had one that year. Maybe, 
if Beaple was, as previously 
speculated, renting part of 
Atherington parsonage, he 
befriended James Arthur 
and introduced him to the 
sport of shooting. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

        Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British    
        Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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In 1836 
Beaple Yeo 
obtained 
what to be 
his final 
Game 
Certificate. 
James Arthur 
once again 
had one too. 

 
 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive 

(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



6. BEAPLE CONTINUES HIS LIFE AFTER WILLIAM HENRY’S BIRTH 
______________________________________________________________________________________________ 

42 
 

 
On 12 April 1836 Beaple ordered a ‘superfine black dress coat’ from the previously 
mentioned up-market London tailor, Stültz. He paid to have it delivered to Granby House, in 
Clifton. Perhaps he returned to Clifton to attend a funeral, or perhaps he was in Clifton 
during the non-shooting season, when he could not hunt for game? The bill was settled 
from his estate, after his death.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

                                 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Granby House still exists, and there is some information about its history in the next 
chapter.  



6. BEAPLE CONTINUES HIS LIFE AFTER WILLIAM HENRY’S BIRTH 
______________________________________________________________________________________________ 

43 
 

 
1837 – Beaple Yeo’s decline 
 
As we have seen, from the early 1830s, Beaple led the life of a country gentleman, and it’s 
hard to imagine that he had anything but a happy, comfortable, easy time. However, in 
1837 everything changed.  
 
We know that on the 18th February 1837 Beaple bought a ‘superfine coat’ from George 
Babb, the draper. By the time the account was paid, after Beaple’s death, Babb had died, 
and the bill was paid to another Barnstaple draper, William Avery. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 

                      With thanks to the South West Heritage Trust  

      (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 
 

 

 

 
The 1841 census shows William 
Avery the draper and his wife, living 
in Cross Street in Barnstaple. He is 
shown as being 40 (and so he was 
actually aged 40-44). 

 
 
                The National Archives HO 107/203/6 Image No: 16 (Order #IL-1191) 
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Beaple was to die in August 1837, and it appears that he may well have known he was ill at 
the time he bought his coat from George Babb. Around this time, he seems to have started 
making arrangements for his 
dogs, pheasants and horse 
to be looked after.  
 
Maybe, in February, he 
didn’t know how ill he was, 
but he certainly seems to 
have realised that, at least 
for a while, he would not be 
able to do everything he 
normally did. 
 
Just east of Barnstaple, and 
about 7 miles north of 
Atherington, lies the village 
of Landkey. On its northern 
side there is a hamlet called 
Harford. In February 1837 
Beaple had kennels 
constructed at Harford. This 
bill was paid to J Sexon from 
his estate (it has been 
incorrectly calculated, and 
should be for a total of  
£4-8s-3d). 
Harford was not where 
Beaple was living, indicating 
he was planning on 
contracting out the care of 
his dogs.  
 
It took 4 days of work to 
build the kennels, and 
according to this bill, 
involved a carpenter, a 
mason and a smith.  

 

 
 

 

 
 

                                    With thanks to the South West Heritage Trust  

                   (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL).  
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Another member of the Sexon family, Thomas, was paid for 4 days of work at the kennels 
(‘dog hous’) in February and March 1837. 
 

 
 

With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 
The Sexon family are shown as living in Harford, Landkey, in the 1841 census. 
 

 
 

The National Archives HO 107/234/14 Image No: 2 (Order #IL-1191) 
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W Britton, also of Harford and a mason, 
helped with the construction during 
February and March. 

 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 
 

 

 
   

                  With thanks to the South West Heritage Trust  

   (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 
A Mary (Jenn?) Britton was paid £3-15s-6d for rent due from Beaple, after his death. It’s 
hard to estimate what period this amount of rent would have covered, but probably not 
less than one month. 
 

                 
 

South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL)  
 

There were 2 Mary Brittons in the area in 1841, and one of them was the wife of William 
Britton, the mason who had done work on Beaple’s dog houses. Perhaps he stayed with 
them just before leaving Devon, or perhaps he rented the land on which he built his dog 
houses from them. 
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John Sexon bought food for Beaple’s dogs from 14 February 1937 to 2 September 1837. 
There is a long and interesting bill showing the detail. Bushels of barley were regularly 
purchased, along with ‘graves’. Grave was another word for greave, and a greave was un-
melted animal fat residue. The term ‘tallow graves’ was used in the 19th century; tallow was 
rendered animal fat, used for candles. So Beaple’s dogs lived on ground barley mixed with 
tallow graves. In 1844 the french writer Nicolas Boyard warned that this diet was not ideal 
for dogs. The bill also shows that horsemeat was purchased for the dogs. Brimstone was 
also bought, which would have been used to eradicate parasites, or to cure skin diseases. 
 
 

 
In 1844, the French writer, Nicolas Boyard, warned against even giving tallow graves (the dregs of the tallow pot) to dogs, 
though the English favoured them (see below), and suggested a meat-flavoured soup: 
By a misguided economy dogs are given meat scraps and tallow graves; one must avoid this, because these foods make them 
heavy and sick; give them twice a day a soup of coarse bread made with water, fat and the bottom of the stew pot; put a half-
kilogram of bread at least in each soup.  
In England, care to give dogs particular food dates at least from the late eighteenth century, when The Sportsman's 
dictionary (1785) described the best diet for a dog's health in its article "Dog": 
A dog is of a very hot nature: he should therefore never be without clean water by him, that he may drink when he is thirsty. In 
regard to their food, carrion is by no means proper for them. It must hurt their sense of smelling, on which the excellence of 
these dogs greatly depends.  
 
Barley meal, the dross of wheat flour, or both mixed together, with broth or skim'd milk, is very proper food. For change, a small 

quantity of greaves from which the tallow is pressed by the chandlers, mixed with their flour; or sheep's feet well baked or boiled, 
are a very good diet, and when you indulge them with flesh it should always be boiled. In the season of hunting your dogs, it is 
proper to feed them in the evening before, and give them nothing in the morning you take them out, except a little milk. If you 

stop for your own refreshment in the day, you should also refresh your dogs with a little milk and bread. 
 

See https://en.wikipedia.org/wiki/Dog_food 

CC BY-SA 3.0, https://creativecommons.org/licenses/by-sa/3.0, via Wikimedia Commons 
 

 
 

 

 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
 
  

https://en.wikipedia.org/wiki/Graves_(food)
https://en.wikipedia.org/wiki/Tallow
https://en.wikipedia.org/wiki/Greaves_(food)
https://en.wikipedia.org/wiki/Candlemaker
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(The barley would have been bought by the bushel.) 
 

 
 

 
                      With thanks to the South West Heritage Trust  

        (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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John Sexon also had a bill 
showing that he looked 
after the dogs for 14 
weeks. Bearing in mind 
that on the bill for the 
dog food, the dates of 
purchase of food go up 
until 2nd September, the 
14 weeks can be counted 
back from then.  
This takes us to the 27th 
May.  
 
So, the bill for the dog 
food and the bill for their 
care taken together, 
indicate that John Sexon 
started taking some 
responsibility for the dogs 
in mid-February, by 
buying their food, but 
that Beaple was still 
looking after them until 
almost the end of May. At 
the end of May he quite 
probably became too ill 
to look after them  
himself.       

 

          South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 

 

Beaple had 4 dogs, we can see from John Sexon’s tax assessment: 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                            With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL).  
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The bill from John Sexon says that he ‘paid Tucker for barley for pheasants’, and there is 
also a separate bill from Tucker for this. 
 

 
 

 

 
With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 
 
Richard Tucker was a farmer in Landkey, it can be seen from the 1841 census. 
 

 
 

The National Archives HO 107/234/14 Image No: 10 (Order #IL-1191) 
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William Gaydon, another Harford resident who was a blacksmith, did various jobs for 
Beaple between February and July 1837. He lived 3 doors away from the Brittons, the 1841 
census shows. 

 
 

With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 
The above bill is extremely hard to read and so has not been transcribed. There are 
numerous references to nails. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

The National Archives HO 107/234/14 Image No: 3 (Order #IL-1191) 
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As previously explained, we know that in 1837 Beaple was making plans to put his life in 
Devon on hold and to return to his mother’s home; Granby House, in Clifton, Bristol. In 
May, Elizabeth Morgan became ill and was prescribed medicine and tonic by Dr Curry (see 
also page 52). Maybe Beaple’s illness and absence, and imminent departure, affected 
Elizabeth’s health. 

 
 
           
 

 

 
 

 

 

 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

 

 

 
 

 
With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL). 

 
 

The 1841 census shows that the surgeon William Curry lived with his wife and two female 
servants (FS in the profession column), in Boutport Street, Barnstaple. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 
The National Archives HO 107/203/3 Image No: 13 (Order #IL-1191) 
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It is apparent that, however often Elizabeth and Beaple met during the first two and a half 
years of William Henry’s life (from late 1834 until early 1837), Beaple ‘did the right thing’ 
financially. All the bills settled from his estate provide a wealth of information about their 
lives, and make for fascinating reading.   
 

The bundles of documents in the North Devon Records Office at Barnstaple contain a 
complete list of all settlements made from Beaple’s estate.  
 

All but a few bills are contained in the bundles. I have highlighted those that are not. They 
show evidence of another of Beaples’ hobbies – shooting. They also show another two 
doctors and a nurse. Whether these medical people assisted Beaple himself or Elizabeth or 
William Henry, we do not know. The coal account would have been interesting to see, as it 
may have given additional clues as to exactly where Beaple was living during this period. 
 

 
With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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About Granby House 
 
We have seen that in 1798 and 1799 William Mounier Yeo and his partner, Burroughs, ran 
their apothecary from Granby House. We have also learned that William Mounier’s will 
made reference to several properties, amongst them a dwelling and shop ‘near Hope 
Chapel’, in Clifton. Either the dwelling or shop (or both), referred to in the will, must have 
been in Granby House. It, and Hope Chapel, still exist and are 100 yards apart. 
 

At the time of his will, in 1809, William Mounier’s wife Phillis was living in the Mall.  
 

However, at some point after that, she moved to Granby House. The earliest date that we 
know for sure that Phillis Yeo was living in Granby House is 1833, when her servant of 40 
years, Elizabeth Marsh, died.   
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
 

In April 1836 Beaple had a coat delivered there (see page 42), and the following year he 
was to return there to die. 
 

Granby House was not a single 
dwelling.  There are 3 
newspaper articles that 
support this. The first, from 
1811, refers to ‘1 Granby 
House’. The second refers to a 
Mr Montague in 1813, and the 
third to a Mr Parker in 1818. 
This Mr Parker could well be 
the Richard Parker referred to 
in William Mounier Yeo’s will.  

 

 

 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British 

Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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Newspaper image © The British Library Board. All rights 
reserved. With thanks to The British Newspaper Archive 

(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 

 
 

 

 

 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

 

 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The 
British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 

 

Phillis was still there in 1841 and her aide, Mary Logan, was still with her 4 years after being 
mentioned in Beaple’s will (she was left £100, for having helped to look after him). This 
census extract shows Phillis and Mary, amongst the other occupants of Granby House. 
Phillis is shown as being 70 (and so she was actually aged 70-74). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

 
 

 

 

The National Archives HO 107/377/7 Image No: 12 (Order #IL-1191) 
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Phillis was still in Granby House when she died, in 1846. 
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Granby House can be seen in a wonderfully detailed drawing of Granby Hill by William 
Booth, in 1822. Granby House is the building with the large expanse of white wall, just right 
of centre and near the bottom.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

© 2021 Bridgeman Images (Rights for single use inside book purchased 18/10/2021, Invoice: 10069830)  
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In later years, Granby House was 
renamed to Rutland House, and it was 
granted Grade II listed status in 1977. 
 
 
 
 
 
Its name has recently been changed back to Granby House. This image from Google shows 
a sign indicating the direction of the previously mentioned Hope Chapel. 
 

    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                   © 2021 Google 

 

This house then, was where Beaple would return to from Devon to end his days. One 
wonders if it was behind one of the windows shown above that Beaple met his untimely 
end. 
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Beaple leaves Devon and returns to Granby House in Clifton, Bristol 
 

As we know, in late May 1837, it seems that Beaple took a turn for the worse and started 
employing John Sexon to entirely care for his 4 dogs.  
 

Interestingly, there is one bill for a doctor’s attendance to Elizabeth, and this was in May 
1837. She was prescribed ‘medicine and tonic’ by William Curry, a Barnstaple doctor (see 
also page 52). Maybe she was aware of the severity of Beaple’s illness, and was worried for 
him, and also worried for herself and William Henry. Perhaps the fear that Beaple, her 
provider, would not recover from his ailment, made her so ill herself that she called the 
doctor? 
 

Even though all the signs indicate that Beaple was by now a very sick man, there are two 
pointers that he did in fact continue to live in Devon until early July. Firstly, his doctor’s bill 
in Clifton starts from July 5th 1837 (see page 60). Presumably he would have seen a doctor 
as soon as he arrived in Clifton. Secondly, his unpaid newspaper bill in Devon was for 7 
weeks. Seven weeks back from his death is 1st July.  
 

 
With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL). 
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One can only imagine what a nightmarish journey the dying Beaple Yeo must have had from 
Devon back to his mother in Granby House. At the very least, 12 hours of being bumped 
around in a horse drawn carriage with ‘inflammation of the bowels’, as shown on his death 
certificate. More than likely the journey would not have been done in the fastest possible 
time (a reference back to the advertisement of 1825, on page 29) but may have been done 
over 2 days or so, stopping at coaching inns en route. This painting shows a stagecoach in 
1835. 
 
 

 
 

© / Adobe Stock 
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Over the next seven weeks Beaple was treated by Dr Walter Cleave in Clifton. His treatment 
started on July 5th and ended on August 10th. He was given leeches and medicines.  

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

 

 

 
With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

         
 

 

          The National Archives HO 107/377/4 Image No: 9 (Order #IL-1191) 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

                                                                                          
 

Leech Jar Bedford Museum See https://commons.wikimedia.org  

/w/index.php?search=leech+jar+bedford+museum& 
title=Special:MediaSearch&go=Go&type=image 

CC BY-SA 3.0, https://creativecommons.org/licenses/by-sa/3.0,  

via Wikimedia Commons 
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During this period, he must have become aware of the gravity of his situation, because on 
the 17th August 1837 he made his will, and Walter Cleave was a witness. Maybe it was 
Walter who broke the bad news to Beaple that he should consider his will quite rapidly. 
 
As previously mentioned, he left £100 to Phillis Yeo’s aide, Mary Logan. He left an annuity 
of £50 a year to Elizabeth Morgan and William Henry Morgan, for the rest of their lives. He 
refers to Elizabeth Morgan as Elizabeth Ann Morgan. He refers to William Henry as ‘her son’ 
which of course was, but as we now know, he was also Beaple’s own son. He used the 
surname Morgan for William Henry, although he had been baptised as Yeo. The remainder 
of his estate was left to his brother, William Arundel Yeo. 
 

 
 

The National Archives PROB 11/1884 Image No: 741 (Order #IL-1191) 
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Beaple’s death 
 
On 19th August 1837, two days after making his will, Beaple Yeo died in Clifton at Granby 
House, from inflammation of the bowels. His age was 39, his occupation ‘gentleman’. The 
death was announced in the Royal Cornwall Gazette that week. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                                                                                            Photograph ©Angela Morgan 
 

    REGISTRATION DISRICT                                                                     CLIFTON UNION 

1837   DEATH in the Sub-district of Clifton                                                   in the City and County of Bristol 

No. 
When and 
where died 

Name and 
surname 

Sex Age Occupation 
Cause of 

death 
Signature, description and 

residence of informant 
When 

registered 
Signature of 

registrar 

33 
August 19th 

Granby House 
Beaple Yeo Male 39 Gentleman 

Inflammation 
of 

The Bowels 

William Reed 
Undertaker 

Hotwells Road 
August 25th 

John ? 
Registrar 

 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 

Beaple’s obituary is shown above. 
 

http://www.britishnewspaperarchive.co.uk/
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Beaple’s funeral 
 
The date of the funeral was 26th August 1837, in Clifton, Bristol. It cost £91 and 14 shillings. 
This must have been a lot of money, as it was the almost the amount that he bequeathed 
to Elizabeth for two years of her life. The detailed expenditure is hard to read, but there 
was a chariot and two coaches with horses. The bill includes silk hatbands, kid gloves and 
other clothing. It refers to cloaks for 2 mourners and dresses for 2 mutes. Mutes were a 
specific variety of professional mourner, hired to walk silently in the funeral procession 
looking melancholy, holding black staffs covered with black cloth. Although much of the bill 
cannot be deciphered, it does make very interesting reading, and brings to mind quite a 
parade. 
 
In addition to the actual funeral costs, there were extra charges for the burial at the church 
of St Augustine the Less. Another £11 and 19 shillings was paid. This brought the total cost 
for the day to over £100.  
 
The date of the extravagant funeral in Clifton, the 26th August 1837, was also exactly three 
years after William Henry’s baptism. It seems probable that Elizabeth knew that Beaple had 
returned to Bristol, and likely that she realised she would never see him again. When and 
how did she learn of his death, one wonders. How would news have travelled from Bristol 
to Barnstaple? Presumably by letter. Did she realise, on the third anniversary of William 
Henry’s baptism, that his father was being buried? 
 
The engraving below gives an idea of what the funeral may have looked like. Mutes can be 
seen at the front of the procession. 
    
           
 

 
 

© / Adobe Stock  
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With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL). 
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Beaple’s will, and its annuity 
 
On 20 September 1837, Beaple Yeo’s will was proved.  
 
The Barnstaple bundles contain all the pages, including the receipt confirming that Mary 
Logan, who lived with Beaple’s mother Phillis, received her £100 for the kindness she 
extended to Beaple during his illness. 
 
Elizabeth’s annuity documentation was prepared. It shows her as 23 years old, and William 
Henry as 4. They are described as being ‘strangers in blood’ which was the phrase used for 
non-blood relatives. It was also used for illegitimate children, because they were treated as 
if they were non-blood relatives for tax purposes and by the laws for inheritance of real 
estate. The entire ‘Annuity Receipt’ is showed on the facing page, and the most important 
part is enlarged below.  
 
The law surrounding annuities is complex, and it probably would have been different in 
1834 to the current day. It is likely that the value of the annuity (just over £1000) was 
invested. The sum of £50 a year was to be paid to Elizabeth, and then to William Henry, 
until such time as they were both deceased. £1000 divided by £50 is 20, however the 
annuity ended up being paid for at least 67 years, because Elizabeth lived until 1904.  
 
The responsibility for continuing to fund the payments must have been handed down as a 
legacy, on William Arundel Yeo’s death (see also page 67), and must have been quite a 
burden as it seems most likely the investment would have been extinguished long before 
67 years had passed. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

With thanks to the South West Heritage Trust  

(North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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With thanks to the South West Heritage Trust 

 (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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The residuary account document was also prepared on the 20th September 1837. All four 
pages are shown.  
Each page has something of interest. Page one shows that Beaple owned one horse, valued 
at £5. Page two shows the total of the debts that were to be paid from the estate (almost 
£141). It is these debts that have provided so much information for this document. Page 
three has initials and a date added at the top in a darker ink. They say EF Yeo, Nov 19th 
1862. This must have been Eliza Fogo Yeo, William Arundel Yeo’s wife. This probably 
indicates that she inherited responsibility for Elizabeth’s annuity, after the death of her 
husband in April 1862. Page four shows that the account was not signed until 10th October 
1837. This delay could have been caused by both Elizabeth and William Henry being 
referred to as Morgan in the annuity document, whereas his Parish Register entry showed 
their names as Yeo (see the next chapter).  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

With thanks to the South West Heritage Trust  
(North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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The loss of the Yeo connection 
 
Events between the preparing of the annuity on the 20th September and the final signing of 
the residual amount after deduction of the annuity on the 10th October are interesting to 
consider. Why was there a gap? Maybe it was usual, but maybe there was a problem with 
the annuity. The will had the names Elizabeth Morgan and William Henry Morgan, but both 
their surnames were shown as Yeo, in the Parish Register birth record.  
 
Perhaps Elizabeth was told that the annuity could not be paid because of the above 
discrepancy. We shall never know exactly why William Henry’s name was formally changed, 
but my feeling is that it was indeed for this reason.  
 
What is certain is that, for whatever reason, Elizabeth Morgan visited Henry Luxmoore, the 
rector who had performed the baptism. She told him that there had been a mistake in the 
original parish register entry, and that her and William Henry’s names were not Yeo, but 
Morgan.  
 
On the 2nd October 1837 they together entered a note to this effect at the bottom of the 
page of the register.  
 
 
 
 

 

With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 

 
 

From that point on, William Henry was officially a Morgan. There is nothing to suggest that 
he ever knew his father’s identity. He left the space for his father’s details blank on his 
marriage certificate.  
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The birth of William Henry – how the Parish Register finally looks 
 

The final parish register entry is shown below, with the original entry and also the 
addendum at the bottom of the page. It is rotated, so that it can be seen as enlarged as 
possible. This is the most important page in this document. It is the answer to the Morgan 
family’s uncertainties and musings about the possibility of the existence of an illegitimate 
child from a male member of the Luttrell family. Yes, there was an illegitimate child and yes, 
the family was a prominent long standing west country family. However, the family was 
Yeo. Not only has the truth now been proven, but, astonishingly, we are able to know a 
huge amount about the lives of Beaple and Elizabeth, thanks to the bundles of documents 
in Barnstaple.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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Elizabeth and William Henry – the 1840s 
 

Elizabeth and William Henry Morgan continued living in Barnstaple. The 1841 census 
showed that they were living as lodgers in a house in Salem Street. Her age was given as 25, 
and his as 8. The age of adults was rounded down to the nearest 5 years in the 1841 census 
(she was in fact 26/27). Her occupation was ‘Ind’, i.e. independent means.  
Their neighbours were Charles Gribble, a tailor, and his wife Ann.  
 

 
 

The National Archives HO 107/203/10 Image No: 6 (Order #IL-1191) 
 

In 1845, Elizabeth married a local tailor, George Rottenberry. William Henry was about 11. 
Elizabeth’s ex-neighbours (tailor Charles Gribble and his wife Ann) were witnesses. Maybe 
she met George through Charles. It seems that Elizabeth’s father, Daniel Morgan, was still 
alive, as he is not shown as being deceased. It is possible that he was dead but Elizabeth did 
not realise. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

Photograph ©Angela Morgan 
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Elizabeth and William Henry – the 1850s 
 
The 1851 census shows that William Henry Morgan was an apprentice at William Vellacott’s 
drapery shop in Barnstaple High Street. He was 17.  

 
 

The National Archives HO 107/1892 (Order #IL-1191) 

 
Elizabeth and George were running another drapery in the High Street. George employed 4 
men. They had a son John, aged 5, and a daughter Emily, aged 3. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
The National Archives HO 107/1892  (Order #IL-1191) 
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Online newspaper records show many 
advertisements for George Rottenberry’s 
shop in Barnstaple. Here is one from 1851. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. 

With thanks to The British Newspaper Archive 
(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
In late 1855 George Rottenberry’s shop fittings and stock were sold. He was, it seems, 
bankrupt. The family must have been extremely pleased to have Elizabeth’s annuity at 
this time.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. 

With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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Elizabeth and William Henry – the 1860s 
 
The 1861 census shows that William Henry had moved to London. He was 26, and was 
living in Paternoster Row, immediately by St Paul’s Cathedral. He was a draper’s assistant in 
a large drapery owned by a Welshman, Benjamin George. In total there were about 50 
apprentices and assistants employed there. 
 

 
 

Transcript of National Archives record R.G. 9/222 
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George Rottenberry got his business back on its feet after his bankruptcy. In 1861 he was 
trading from other premises in Barnstaple High Street. His occupation is given as outfitter 
and he employed 4 men. Their son John Morgan Rottenberry was 15 and was an assistant 
in the shop. Their daughter Emily, who would have been 13, was not in the house on census 
night. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

The National Archives R.G. 9/1488 (Order #IL-1191) 
 

In 1866, advertisements stopped being for George Rottenberry on his own, and started 
being for ‘Rottenberry & Son’, when he went into partnership with John Morgan 
Rottenberry. 

 

This is the final advertisement for George 
on his own. 

 

This is the first advertisement for the 
partnership. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. 

With thanks to The British Newspaper Archive 

(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. 

With thanks to The British Newspaper Archive 

(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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On 17th December 1866 William Henry Morgan married Sophia Anderson in Shoreditch, 
London. His father’s name was left blank on the certificate. He was 33 and she was 29. 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

 
 

Photograph ©Angela Morgan 

 

 
 
 
 
 
In early 1869, George and John Rottenberry 
dissolved their partnership. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. 

With thanks to The British Newspaper Archive 
(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
George continued to trade in Barnstaple. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. 

With thanks to The British Newspaper Archive 
(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 

 
John ran his own drapery, in Bideford. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. 
With thanks to The British Newspaper Archive 

(www.britishnewspaperarchive.co.uk). 
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Elizabeth and William Henry – the 1870s 
 
On 6th November 1870 George Rottenberry died, aged 57. The cause of death is given as a 
fatty heart for many years, albuminuria for one year and a coma for one day. Albuminuria is 
a disease of the kidneys, which people with diabetes are prone to having. He was in a coma 
for a day before his death. Having a fatty heart makes it likely that he was overweight, had 
contracted diabetes and slipped into a diabetic coma from which he never recovered. He 
left a will, and Elizabeth inherited everything. His estate was quoted as simply being ‘effects 
under £450’. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
The National Archives R.G. 10/1135 (Order #IL-1191) 

 
The 1871 census shows that William Henry and Sophia were living in Hammersmith, with 
two sons, George and Edward. William Henry was 37 and still working in a drapery.  
Elizabeth was in Portsmouth; her age is given as 56. She was living with her daughter Emily 
and her husband, and their two children. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 The National Archives R.G. 10/64 (Order #IL-1191) 
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Elizabeth and William Henry – the 1880s 
 
In the 1881 census, William Henry and Sophia were at the same address in Hammersmith. 
They had 6 of their children living with them – Edward, Frank, Alfred, Ada, Edgar and 
Gertrude. William Henry’s occupation was ‘shopman in the drapery trade’.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
The National Archives R.G. 11/60 (Order #IL-1191) 

 
Elizabeth had moved to the Portsea area of Portsmouth. She was no longer living with her 
daughter but was lodging in the household of a ‘toy dealer’. She is shown as being 66, and 
‘retired’. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
The National Archives R.G. 11/1148 (Order #IL-1191) 



 
11. WILLIAM HENRY AND ELIZABETH’S LIFE AFTER BEAPLE 

____________________________________________________________________________________________ 

81 
 

 
Elizabeth and William Henry – the 1890s 
 
The 1891 census shows that William Henry and Sophia were still in Hammersmith but at a 
different address. He was 57. They had 5 of their children living with them. Edgar is not 
shown; maybe he had died. William Henry’s occupation is ‘draper’s assistant’.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
The National Archives RG 12/41 (Order #IL-1191) 

 
Elizabeth was still lodging in Portsea, but at a different address. Two other households 
shared the house; a single 46-year-old female ‘teacher of music’ and her single 78-year-old 
female aunt, and also a 74-year-old male Royal Marines pensioner and his 66-year-old wife.  
She was 75. Her occupation was ‘living on own means’, showing that Beaple’s annuity was 
still enough to keep her. She certainly had a lot to thank him for. One wonders whether she 
would have said that Beaple or George were the love of her life. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 The National Archives RG 12/861 (Order #IL-1191) 
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Elizabeth and William Henry – the 1900s 
 
In the 1901 census, William Henry is shown as being a 67-year-old widower. He was a ‘fancy 
draper’ in Fulham and employed his two daughters, Ada and Gertrude, who still lived with 
him.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
The National Archives RG 13/60 (Order #IL-1191) 

 
Elizabeth was 84, and was a boarder in the household of a 35-year-old single lady and her 
21-year-old single cousin, in March, Cambridgeshire. She is shown as being deaf. Her son 
John was living in March when she died in 1904, and was probably already living there in 
1901. Elizabeth gives the impression of being an independent woman, not only financially 
but also in herself. She moved around, lodging with various households. Probably as she 
became old and deaf she felt inclined to be near a member of her family, although certainly 
in 1901 even at the age of about 84, she was not living with her family, but just close at 
hand.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

The National Archives RG 13/1551 (Order #IL-1191) 



 
12. ELIZABETH’S DEATH AND LEGACY 

____________________________________________________________________________________________ 

83 
 

 
Elizabeth’s Death 
 
Elizabeth Rottenberry died on the 22nd May 1904. Her age is given as 89. She had senile 
decay, which probably would be referred to as dementia or Alzheimer’s disease today. She 
and her son John Morgan Rottenberry were both living in March High Street, and so it 
seems that she spent the last three years or so of her life in his household.  
 
She received her £50 annual annuity for 67 years.  
 
The annuity from Beaple had been for the ‘joint and separate lives’ of Elizabeth and William 
Henry (see page 65), and therefore entitlement to it should have passed to William Henry 
after Elizabeth’s death. Letters held within the bundles of documents in Barnstaple cast 
doubt over whether this did actually happen. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Photograph ©Angela Morgan 

 

Elizabeth’s obituary was posted in the local Bideford newspaper. Bideford was where John 

Morgan Rottenberry had opened his own drapery, after splitting from the partnership he 

had with his father George in Barnstaple. John made no reference to his half-brother 

William Henry at all. He would surely have been mentioned, if the brothers had been 

remotely close? 

 
 
 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

 

 

 
 

Newspaper image © The British Library Board. All rights reserved. 
With thanks to The British Newspaper Archive (www.britishnewspaperarchive.co.uk).  
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Letters relating to Elizabeth’s legacy 
 

The bundles of documents in Barnstaple contain several letters that make extremely 
interesting reading.  
 

There are four letters from William Henry to a firm of solicitors, Clarke and Lukin. 
Unfortunately, there are no letters from Clarke and Lukin to William Henry, and so we are 
left with gaps. Maybe they exist in another bundle of documents relating to Clarke and 
Lukin – the company was based in Chard, Somerset. 
 

There are also 4 letters from Waterlow & Sons Limited, in London. Waterlow & Sons were a 
large company that printed stamps, currency, bond certificates etc. It appears they also had 
a legal department that advised on legalities surrounding inheritance issues. These letters 
are all to Clarke and Lukin, and refer to the annuity. William Henry would not have seen any 
of these 4 letters. 
 

28th May 1904 
 

William Henry Morgan wrote to Clarke & Lukin (Elizabeth Morgan’s solicitors) to tell them 
that Elizabeth had died. He wrote the letter from The Griffin hotel (this was in the High 
Street, March, Cambridgeshire), where Elizabeth had been living for the last few years of 
her life with John Morgan Rottenberry, her son and William Henry’s half-brother. He 
enclosed a ‘journal’ containing notice of the death. (This was probably a local newspaper 
report.) William Henry mentions that he actually lived in Ashford. 
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Clarke & Lukin must have replied, offering their condolences and asking for the funeral 
receipt. 
 

2nd June 1904 
 

William Henry Morgan wrote to Clarke & Lukin from his home address, saying that John 
Morgan Rottenberry would pass on the receipt. 
 

 
 

With thanks to the South West Heritage Trust  

(North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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-- June 1904 
 

William Henry Morgan wrote to Clarke & Lukin saying that this was a second letter in the 
same post, so presumably it was written on 2nd June 1904.  
 

He apologises for not having given them the actual date of Elizabeth’s death and confirms it 
was 22nd May. The rest of the letter is quite confusing, and probably contains a mistake. He 
says that he will explain why he has given his half-brother’s name as Elizabeth’s 
representative. He has not really said that anyway – he has just stated that his half-brother 
would pass on the funeral receipt.  
 

The reason he gives is that he (William Henry) has agreed to contribute towards the funeral 
costs. Surely this should have said that his half-brother had agreed to contribute?  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

With thanks to the South West Heritage Trust  

(North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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He says that he himself is Elizabeth’s only proper representative, and promises to pay the 
funeral reimbursement to his half-brother if Clarke & Lukin decide to pay it to him. He also 
says that he understands that her ‘moiety’ descends to him. Moiety means a half or a part. 
Does William Henry understand this? Possibly not, because the letter as a whole reads as 
though he expects to inherit all of Elizabeth’s estate. 
 

He concludes by saying that even if her moiety did not descend to him, he knows that his 
half-brother would not make any claim on the inheritance (this is probably rather 
optimistic), because his half-brother has a greatly superior position to himself. He has to 
maintain himself and his daughter, with occasional help from his sons, he says. He says that 
he knows the company will act as they deem best. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

With thanks to the South West Heritage Trust  

(North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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Clarke & Lukin must have written to Waterlow & Sons, asking whether any duty was 
payable. 
 

23rd June 1904 
 

Waterlow & Sons wrote to Clarke & Lukin.  
 

The title of the letter is ‘Yeo’.  They say that yes, some duty would be payable, but they 
need more information in order to calculate how much. They ask for a copy of Elizabeth’s 
will and for information about the investment that was producing the annuity.  
Very unfortunately I cannot find a will, or a probate document. 
 

Waterlows ask what the relationship is between Elizabeth and Beaple, and between 
William Henry and Beaple.  
 

They end by saying that the representative of the will of R Yeo (should say B Yeo), to whom 
the investment producing the annuity will have been transferred, is the person responsible 
for the duty. Explanation of vested assets: “An asset vests in a person when title to the 
asset is transferred to that person”. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

With thanks to the South West Heritage Trust  
(North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
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25th June 1904 
 

Waterlow & Sons wrote to Clarke & Lukin. The title of the letter is ‘Beaple Yeo’. They say 
that there is no Estate Duty payable, as Elizabeth’s estate had ample available to pay it.  
In view of the final paragraph, it seems that, by her ‘estate’, they mean the value of the 
investment producing the annuity, and that anything due would be deducted from it.  
 

Bearing in mind that the original amount invested into the annuity was just over £1000, and 
that £50 per year had been paid for 67 years since 1837, it is hard to see how there would 
have been ‘ample available’, unless additional funds had been invested by one or more of 
the people who would have inherited the responsibility for it during those years. 
 

They go on to say that Legacy Duty would not be payable at that point, but may become 
payable on the death of the second life (i.e. William Henry). They end by saying that, 
naturally, there are a lot of papers to be examined, which may take a while, but that any 
duty will be deducted from the annual sum to be paid to the annuitant (i.e. William Henry).  

 
 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

With thanks to the South West Heritage Trust  
(North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 
 

With thanks to the South West Heritage Trust  
(North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 

The above letter appears to be quite clear that something will continue to be paid to 
William Henry. I think that John Morgan Rottenberry may have intervened, and laid claim to 
Elizabeth’s annuity income. If he did indeed do that, perhaps he had some justification for 
doing so, because he had looked after her in his hotel for about 3 years whilst she suffered 
from ‘senile decay’. 
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Undated 
 

We do not know when this letter was written, and where it should come in the letter chain. 
It seems to me that Clarke & Lukin must have written to William Henry, perhaps making the 
case for his half-brother John Morgan Rottenberry to receive the annuity in the future. It 
does read as though it is the final letter in the exchange between him and Clarke & Lukin. 
 

The letter is short and to the point. William Henry thanks them for their letter and says that 
it is just for his half-brother to receive the money that Elizabeth ‘would have had if living’. 
Presumably this means her income, in other words the annuity. It should have been paid to 
William Henry because Beaple’s will said the annuity was for ‘their joint and separate lives’. 
William Henry had probably never seen the will, and Elizabeth may not have ever disclosed 
the source of her income.  
 

Why did William Henry relinquish this, when it is clear he was in need of funds? Perhaps for 
one or all of the following reasons; 

 he did not have the financial resources to pay for legal advice and direction 

 he agreed that his half-brother was due some reimbursement for caring for Elizabeth  

 he did not know that the annuity legally belonged to him on Elizabeth’s death 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

With thanks to the South West Heritage Trust  
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6th July 1904 
 
Waterlow’s letter to Clarke & Lukin, in which they confirm that the annuity will not give rise 
to and duty on the deaths of ‘Mr and Mrs Morgan’. (Presumably this means on the death of 
Elizabeth (i.e. at present), or on the death of William Henry (whenever that may occur).  
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The deaths of William Henry and his half-brother 
 

Elizabeth’s two sons, William Henry Morgan and John Morgan Rottenberry, both died in 
early 1909, 5 years after their mother. 
 

William Henry Morgan died on the 22nd January 1909. His effects were worth £155. 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Photograph ©Angela Morgan 

 

 

 
 

From the National Archives Wills and Probate index (1858 – 1996) Contains public sector information licensed under the Open Government Licence v3.0. 

 

John Morgan Rottenberry was a hotel proprietor at the Griffin Hotel when he died on the 
27th March 1909. His effects were worth £2894. 

 
 

From the National Archives Wills and Probate index (1858 – 1996)  Contains public sector information licensed under the Open Government Licence v3.0. 

 
 
 
 
 
 
 

 
Photograph ©Angela Morgan 

 

What different lives the two men had. Although both entered the drapery trade, William 
Henry’s career seems to have progressed at a much slower rate than that of his half-
brother. John’s father set him up in his own shop at a young age, and he moved on to 
become a hotel proprietor. Ironically, William Henry had the blood of an affluent and 
influential family, but does not seem to have ever benefited from that. By relinquishing his 
right to inherit the annuity, he even failed to spend the last 5 years of his life in a more 
comfortable financial situation.  
Death did not differentiate between the men; they both died of bronchitis and emphysema, 
with John having also had cirrhosis of the liver for some years. 
 



 

 
 

 
Conclusion 
 
We now know that our Morgan family would never have existed, if Elizabeth Morgan and 
Beaple Yeo had married. In blood, if not in name, we are in fact Yeos. 
 
It has only been possible to learn everything contained and explained here, by virtue of 
several pieces of sheer luck: 
 

 Sheila Yeo transcribed all the Yeo wills, and published them online 

 Elizabeth Morgan changed the Parish Register entry (if she had not, the will would 
have provided a hunch, but it would not have been possible to definitively connect 
Beaple Yeo with her child) 

 The trend existed for bills to be settled once a year, which enabled us to learn so 
much day-to-day detail by them being included in the will’s estate documents 

 The records having been so well preserved by the South West Records Office, and 
information about their existence being available from the National Archives 

 
I hope that this document will interest some other members of the Morgan family, in 
particular the younger ones, such as my son Jeremy. They need to pass on the knowledge 
to their own children, so that the facts never again become blurred and inaccurate. 
 
The final image in this book shows the reference numbers of the document bundles held in 
Barnstaple, in case anybody else ever wants to examine them. I may even have another 
look at them myself one day, just to be able to hold the original pieces of paper in my hands 
once again, and to feel myself transported back to that other world. 
 

 
 

Angela Jane Morgan 
November 2021 
  



 

 
 

 
Here are photographs of document bundles 1/42B/FW195 and 1/42B/FW196, held at the 
North Devon Records Office in Barnstaple. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

With thanks to the South West Heritage Trust (North Devon Record Office, Tuly Street, Barnstaple, EX31 1EL) 
 
 

 


